

Forschungsdaten managen

English version below

Nr. 05, 2025

Liebe FDM-interessierte Kolleg*innen,

das Service-Team Forschungsdaten der LUH und der TIB stellt regelmäßig Informationen und Veranstaltungsankündigungen zusammen, die für Mitarbeitende der LUH zum Thema Forschungsdatenmanagement von Interesse sind. Vorherige Beiträge dieses Newsletters sind im Bereich „[Austausch und Vernetzung](#)“ der FDM-Webseite abrufbar.

FDM@LUH & Landesinitiative FDM Niedersachsen

- [Einführungsworkshop zu GRO.data](#) (Academis Cloud Niedersachsen), 20.05.2025 von 14-15:30 Uhr, online
Das Repositorium ist ein Dienst der Academic Cloud Niedersachsen und steht allen Angehörigen Niedersächsischer Hochschulen zur Nutzung offen. In dem Workshop wird es eine Einführung in die Nutzung und die Anwendungsmöglichkeiten des Dienstes mit praktischen Anteilen geben. Eine Anmeldung ist noch bis zum 13. Mai möglich.
- [Veranstaltungsempfehlungen](#) von FDM.NDS
Auf der Webseite der niedersächsischen Landesinitiative zum Forschungsdatenmanagement gibt es nun eine Übersichtsseite mit Veranstaltungsempfehlungen.

Workshops, Vorträge und Veranstaltungen

- [EconData Workshop](#), 23.-24. Juni in Mannheim
BERD@NFDI und die DIGITAL RESEARCH ACADEMY (DRA) veranstalten einen Workshop zur fachgerechten Verwendung von Forschungsdaten. Unter anderem wird es um die Zuverlässigkeit von KI-generierten Ergebnissen und die Wahl geeigneter Methoden und Algorithmen gehen. Hier geht's zur [Anmeldung](#).
- [Chemistry Data Days](#), 3.-4. Juni 2025 in Mainz
Das NFDI-Konsortium für die Chemie NFDI4Chem richtet erneut die Chemistry Data Days aus. In diesem Jahr liegt der thematische Schwerpunkt auf den Themen:
 - Tools für den gesamten digitalen Lebenszyklus
 - Forschungsdatenmanagement in der Lehre[Anmeldungen sind direkt über die Veranstaltungsseite möglich.](#)
- [Chemotion Live Demo + Q&A Session](#), 22. Mai 2025 von 15:00-16:00 Uhr, online
Die Einführung in das elektronische Laborbuch Chemotion wird von Mitarbeitenden der NFDI4Chem alle drei Monate angeboten. Am Anschluss an die Vorstellung des Dienstes gibt es Gelegenheit für Fragen. Sie können sich direkt auf der Veranstaltungsseite [anmelden](#).
- [Data Science Day](#), 14.05.2025 von 13:00-19:30 Uhr in Jena und online
Ein Tag für die Vernetzung datenenthusiastischer Personen aus Wissenschaft, Wirtschaft und Politik mit Vorträgen und Messestände. Für die Teilnahme in Präsenz wird um [Anmeldung](#) gebeten. Für die [online-Teilnahme](#) ist keine Anmeldung erforderlich.
- [Tag der Forschungsdaten](#) am 11. Juni 2025 in Bremen
Die U Bremen Research Alliance und das interdisziplinäre Datenkompetenzzentrum Bremens, DataNord, laden herzlich zum Tag der Forschungsdaten ein. In speziell für Studierende und Nachwuchsforschende konzipierten Vorträgen und praxisnahen

Workshops vermitteln Expert*innen, wie man Daten FAIR und weltweit zugänglich macht. Hier geht's zur [Anmeldung](#).

- Diverse Coffee Lecture-Reihen (online)
 - [Data Snacks](#) (Uni Bremen): Jeden Donnerstag von 13:00-13:30 Uhr
 - [HMC FAIR Friday](#) (Helmholtz Metadata Collaboration): ca. 1x im Monat, 10:00-11:00 Uhr
 - [DatenHorizonte](#) (FDM-Landesinitiative Schleswig-Holstein): ca. 1x im Monat

Veröffentlichungen

- [Konzept für die AG „Overall Architecture“ der NFDI-Sektion „Common Infrastructures“](#)
Das Konzept für die Ausarbeitung einer künftigen Rahmeninfrastruktur für die NFDI ist nun in Zenodo veröffentlicht. Darin werden die Motivation, die Aufgaben und das künftige Vorgehen der Arbeitsgruppe skizziert.
- [Materialiensammlung Histocat](#)
Mit Histocat stellt NFDI4Memory eine kuratierte Sammlung von Lehr- und Lernmaterialien für die Vermittlung von Datenkompetenzen in den historisch arbeitenden Disziplinen zur Verfügung. [Weitere Informationen finden Sie hier](#).

Verschiedenes

- FDM im [Koalitionsvertrag von CDU/CSU und SPD](#)
 - "Wir erleichtern die Datennutzung (BDSG) und werden ein Forschungsdatengesetz noch dieses Jahr vorlegen." (Z. 2572f)
 - "Wir werden die Aktivitäten für die Nationale Forschungsdateninfrastruktur (NFDI) verstetigen." (Z. 2597f)
- Neues Tool: [Open Data Editor](#)
Die Open Knowledge Foundation bietet mit dem Open Data Editor eine Desktopanwendung, die Forschende dabei unterstützt, auch ohne Programmierkenntnisse, ihre Forschungsdaten auf Fehler zu überprüfen. Sie kann zudem bei der anschließenden Veröffentlichung der Daten in GitHub, Zenodo oder einem CKAN-basierten Repository unterstützen. [Einen Online-Einführungskurs in das Tool finden Sie hier](#).

Viele Grüße

Anna Renziehausen & Volker Soßna (für das [Service-Team Forschungsdaten](#))

No. 05, 2025

Dear colleagues interested in RDM,

the LUH and TIB Research Data Service Team regularly compiles information and event announcements of interest to LUH staff on the topic of research data management. Previous articles in this newsletter are available in the "[Exchange and Networking](#)" section of the RDM website.

RDM@LUH & State Initiative for Research Data Management in Lower Saxony

- [Introductory workshop on GRO.data](#) (Academis Cloud Niedersachsen), 20.05.2025 from 14-15:30, online
The repository is a service of Academic Cloud Niedersachsen and is open to all members of Lower Saxony's universities. The workshop will provide an introduction to the use and application possibilities of the service with practical elements. Registration is still possible until 13 May.
- [Event recommendations](#) from FDM.NDS

There is now an overview page with event recommendations on the website of the Lower Saxony state initiative for research data management.

Workshops, Lectures, and Events

- [EconData Workshop](#), 23-24 June in Mannheim
BERD@NFDI and the DIGITAL RESEARCH ACADEMY (DRA) are organising a workshop on the professional use of research data. Among other things, the reliability of AI-generated results and the choice of suitable methods and algorithms will be discussed. [Click here to register](#).
- [Chemistry Data Days](#), 3-4 June 2025 in Mainz
The NFDI consortium for chemistry NFDI4Chem is once again organising the Chemistry Data Days. This year, the thematic focus is on the topics:
 - Tools for the entire digital life cycle
 - Research data management in teaching[Registration is possible directly via the event page](#).
- [Chemotion Live Demo + Q&A Session](#), 22 May 2025 from 15:00-16:00, online
The introduction to the electronic lab notebook Chemotion is offered by NFDI4Chem staff every three months. Following the presentation of the service, there will be an opportunity for questions. You can [register](#) directly on the event page.
- [Data Science Day](#), 14 May 2025 from 13:00-19:30 in Jena and online
A day for networking data enthusiasts from science, business and politics with lectures and exhibition stands. [Registration](#) is requested for participation in person. No registration is required for [online participation](#).
- [Research Data Day](#) on 11 June 2025 in Bremen
The U Bremen Research Alliance and Bremen's interdisciplinary data competence centre, DataNord, cordially invite you to the Research Data Day. In lectures and practical workshops specially designed for students and young researchers, experts will explain how to make data FAIR and accessible worldwide. [Click here to register](#).
- Various coffee lecture series (online)
 - [Data Snacks](#) (University of Bremen): Every Thursday from 13:00-13:30
 - [HMC FAIR Friday](#) (Helmholtz Metadata Collaboration): approx. once a month, 10:00-11:00 a.m.
 - [DatenHorizonte](#) (FDM-Landesinitiative Schleswig-Holstein): approx. 1x per month

Publications

- [Concept for the 'Overall Architecture' working group of the NFDI 'Common Infrastructures' section](#)
The concept for the development of a future framework infrastructure for the NFDI has now been published in Zenodo. It outlines the motivation, tasks and future approach of the working group.
- [Histocat materials collection](#)
With Histocat, NFDI4Memory provides a curated collection of teaching and learning materials for teaching data skills in historical disciplines. [Further information can be found here](#).

Miscellaneous

- RDM in the [coalition agreement between CDU/CSU and SPD](#)
 - 'We are facilitating the use of data (BDSG) and will pass a research data law this year.' (line 2572f)
 - 'We will perpetuate the activities for the National Research Data Infrastructure (NFDI).' (line 2597f)

- New tool: [Open Data Editor](#)

With the Open Data Editor, the Open Knowledge Foundation offers a desktop application that supports researchers in checking their research data for errors, even without programming knowledge. It can also help with the subsequent publication of the data in GitHub, Zenodo or a CKAN-based repository. [You can find an online introductory course to the tool here.](#)

Greetings

Anna Renziehausen & Volker Soßna (on behalf of [the Team Research Data Management](#))